
СЛАВУТИЧУ НАКАЗАНО ВИЖИТИ
Напередодні другої річниці закриття Чорнобильської АЕС завідуюча 
Центром інформації міськвиконкому звернулася до міського голови 

Володимира Петровича Удовиченка з рядом запитань
— З а кр иттям  Ч орно

бильської АЕС Україна про
демонструвала свою добру 
волю перед світовим това
риством. Але, як ми знаємо, 
програмні пункти Меморан
думу про взаєморозуміння 
між урядом України і уряда
ми країн “великої сімки” та 
Ком ісією  Європейського  
Співтовариства щодо зак
риття Чорнобильської АЕС 
не виконуються.

— Перша і принципова по
милка -  це підхід до підписан
ня цього Меморандуму. І хоча 
в ньому записано, що програ
ма побудована на принципах 
дружніх відносин між Україною 
і членами “великої сімки", 
відповідні уряди країн визна
ють, що закриття Чорнобильсь
кої АЕС матиме певні наслідки 
для працівників станції та їхніх 
родин, Європейська Комісія та 
уряд Сполучених Штатів Аме
рики допоможуть уряду Украї
ни розробити план дій для по
м'якшення соціальних наслідків 
закриття Чорнобильської АЕС. 
Але, на превеликий жаль, сьо
годні цього немає по великому

рахунку. Не знайдено в Меморан
думі питання щодо Фонду зняття 
з експлуатації ядерного об’єкта, а 
соціальні проблеми вирішувались 
тільки Планом дій.

Одні виконували політичне 
замовлення, до речі, за допомо
гою щирих патріотів-екологів та 
всього народу України, який про
сто залякували (сьогодні не 
складно зробити певний аналіз 
і висновки з цього). Другі до кінця 
не вірили, що це можливо, і бу
дували “карточні будинки”. Для 
інших же, з примітивним про
фесійним баченням можливих 
наслідків закриття, було голов
ним підготувати “папір” і довер
шити процес підготовки зняття з 
експлуатації ЧАЕС.

Хто сприяв цьому? Хто допо
магав перекошено, однобоко 
інформувати Президента Украї
ни замість того, щоб, навпаки, 
надавати допомогу в постановці 
питань перед країнами G-7? 
Смію назвати їх: керівники галузі 
атомної енергетики, керівники 
ЧАЕС на різних етапах. їх мож
на зрозуміти, в їх бажанні голов
не — попасти в унісон думок 
різних політиків.

Це дає можливість зробити вис
новок: ніхто нас не ошукував. Ми 
самі себе в черговий раз ошукали і 
не змогли використати закриття 
для значного підвищення іміджу 
України, залучення до неї інвес
тицій, сприятливого відношення до 
держави з боку світового співтова
риства, вступу до ЄС та НАТО. На 
жаль, все навпаки. І це сумний ре
зультат нашої діяльності.

Об’єктивно необхідно підкрес
лити, що в цей час міська влада 
найбільш стабільна, професійна 
і, якщо хочете, патріотична, з на
полегливою постійністю і динамі
чністю робила не тільки все мож
ливе і неможливе для розвитку 
соціальної інфраструктури міста, 
а й об’єднувала славутчан, соці
ально активну її частину, на по
шук оптимально можливих моде
лей розвитку Славутича.

До речі, коли ніхто не приймав 
навіть можливість закриття 
станції (навіть після підписання 
Меморандуму в 1995 році), міська 
влада продовжувала наполегли
во готуватись до цього під знаком 
необхідності економічної дивер
сифікації міста та реформування 
комунальних послуг.

Саме стратегія управління, 
рівень менеджменту зберіг 
Славутич від соціального і еко
номічного розвалу після 
29.03.2000, коли було підписа
но В.А. Ющенком Постанову Ка
бінету Міністрів про достроко
ве зняття з експлуатації ЧАЕС 
після 15.12.2000. А вже 17 січня 
2001 року керівництво ЧАЕС 
повідомило профспілки, що всі 
соціальні програми згортають
ся, і не буде надаватися навіть 
допомога на поховання.

Так починалось нове 
відношення до людей, які все 
своє життя, здоров’я віддали 
ЧАЕС і атомній енергетиці.

—  Як ви оцінюєте для 
міста два прожиті роки  
після закриття ЧАЕС?

— Славутич прийняв вик
лик долі. Звісно, ми не ско
рилися і продовжуємо роби
ти на високому рівні відпов
ідальності свою справу. Але 
так тяжко, а ще тяжче, коли 
нам штучно створюють про
блеми. Уявіть: спортсмен 
біжить велику дистанцію, це 
10 км, 20 км.

(Закінчення на стор.З)



СЛАВУТИЧУ НАКАЗАНО ВИЖИТИ

(Початок на стор. 1)
Він віддає всі свої сили, 

але наближається до перемо
ги — і тут його потрібно тільки 
комусь штовхнути — і все, ос
танні сили зникнуть.

Протягом усього 2002 року, 
згідно з доведеними розрахун
ковими показниками Міністер
ства фінансів України, до дер
жавного бюджету вилучали 
кошти близько 6 млн. грн. Зав
дячуючи голові облдержадмі
ністрації Анатолію Засусі був 
застосований бюджет вирівню
вання, Київська обласна рада 
виділила кошти в розмірі 4 
млн. грн. для бюджету міста 
Славутича. Деф іцит зали
шається 1,2 млн. грн. Але при 
цьому ВАТ “Чернігівобленерго” 
відключає водозабір. Зникає 
холодна вода, вже не кажучи 
про гарячу. Повністю ігноруєть
ся дотримання Закону “Про 
радіаційну безпеку людини” . 
Хто дав право обленерго вер
шити долі людей і впливати на 
безпеку країни? Де справед
ливість до тих, хто виробив 
після аварії більше 750 млрд. 
кіловат-годин електроенергії?

Причому ні до кого не звер
нешся. Арбітри відсутні. Су
дові процеси тягнуться по 
півроку. За цей час можна по
вмирати з холоду

А де брати гроші, якщо 
держава сама невчасно роз
раховувалася зі своїми зобо
в’язаннями перед славутчана- 
ми (з 25 тисяч жителів міста

21 тисяча підпадає під чорно
бильський закон)?

Дефіцит бюджету по місту 
Славутичу на 2002 рік складає 
8,6 млн. грн. Не виконуються гра
фіки фінансування робіт на Чор
нобильському майданчику

—  Володимире Петровичу, 
ваш робочий день розписаний 
буквально по хвилинах. Щоб 
не довести місто до економі
чного занепаду, ви постійно в 
пошуку варіантів виходу із 
складних ситуацій...

— Не треба думати про Сла
вутич і допомагати нам. Треба 
просто зрозуміти, чи потрібна 
нашій державі ядерна і екологі
чна безпека, чи можна десятка
ми років тримати українських 
людей у напрузі? Це розуміння 
дасть змогу приймати вірні уп
равлінські рішення.

Те, що зроблено за час після 
аварії 1986 року, не можна оці
нити ні грішми, ні нагородами. Це 
тисячі людських долей. І коли 
чуєш: будете жити як усі — не 
можеш збагнути, звідки це в на
шому середовищі державних 
службовців, чому таке зло.

Бюджету немає, а разом з тим 
вилучаються усі гроші. І не мож
на звинувачувати людей, що вони 
нічого не роблять, тому що немає 
коштів на те, щоб щось робити. 
Фонд зняття з дострокової експ
луатації ЧАЕС не передбачено. 
Відсутня як державна програма 
зняття з експлуатації енерго
блоків АЕС, так і проектно-кош
торисна документація. Окремі

програми є, але це далеко не те, 
що, наприклад, відпрацьовано в 
Литві на Італійській АЕС. Стан
ція ще працює, а у них у такому 
фонді вже є 5 млрд. євро.

Мінфін договорився до того, 
щоб вже знімати з контролю Про
граму створення додаткових ро
бочих місць. У подібних випадках 
навіть містам Заходу, наприклад 
Сен-Назер (Франція), Річланду 
(США), потрібно було 10 років для 
вирішення проблем диверсифі
кації місцевої економіки. У нас є 
можливість скоротити цей бага- 
топроблемний період.

ЧАЕС-Славутич — це поки що 
один комплекс. Фахівці МАГАТЕ 
стверджують, що безпека атомних 
об’єктів на 60 — 65% пов’язана з 
діяльністю людини. Це означає, що 
рівень психологічної готовності 
працівників ЧАЕС залежить від 
того, що робиться в місті. Давайте 
уявимо собі, в якому стані йдемо 
на роботу, коли немає холодної 
води, та ще й не з твоєї вини, бо ти 
своєчасно платиш за спожиті ко
мунальні послуги. А що буде, як 
професіонали поїдуть? Хто вико
нуватиме величезні і складні в інже
нерному плані обсяги робіт?

Тому я вимушений був з Адмі
ністрацією Президента попросити 
новопризначеного Прем’єр- 
міністра Віктора Януковича прий
няти мене і вислухати. Скажу, що 
був приємно вражений розумінням 
проблеми і його чіткістю дій. Голов
не — розпочалося погашення за
боргованості їз заробітної плати. 
Думаю, що Прем’єр-міністр прий
ме мудрі рішення в інтересах ук
раїнського народу, а також у питан
нях співпраці з партнерами країн 
“великої сімки”, і США в тому числі.

Далі відступати нікуди. При
кро, що Меморандум було підпи
сано на низькому рівні професіо
налізму і відповідальності. Необ
хідна державна програма, в якій 
мають бути чітко поставлені зав
дання, що робити. Перш за все, 
термінова розробка проектно- 
кошторисної документації в рам
ках законодавства України як для 
зняття з експлуатації ЧАЕС, так і 
для об’єкта “Укриття” . Робочій 
групі G-7 теж потрібно посилити 
свою роль. Таке враження, що 
ЄБРР взяв на себе функцію уп
равління. Думаю, що настав час, 
щоб безпосередньо на місці пра
цював повноважний представник 
банку. Необхідна активізація

діяльності проекту МЧЦ, донора
ми якого є західні партнери.

Ще раз звернутися до світо
вої спільноти з ініціативою ство
рення спеціального Міжнародно
го фонду зняття з експлуатації 
ЧАЕС. Необхідна державна про
грама, в якій мають бути чітко 
поставлені завдання:

•  Зняття з е ксплуата ц ії 
ЧАЕС. Захоронення відпрацьо
ваного ядерного палива.

•  Приведення об’єкта “Укриття” 
до екологічно безпечного стану.

•  Програма соціальних га
рантій.

— Так що, Славутич —  це 
не кінець історії?

—- Ні, тільки початок. Але 
якщо не будуть знищувати Сла
вутич штучно!

— Вас, як громадянина, як 
керівника міської громади, як 
представника України в Па
латі місцевих влад Конгресу 
місцевих і регіональних влад 
Європи, сьогодні турбує пи
тання, як знайти найопти- 
мальнішу, найеф ективніш у  
модель відносин між суспіль
ством і державою.

— Дійсно, на превеликий 
жаль, останнім часом, особливо 
в країнах з перехідною економі
кою, ці стосунки будуються на 
рівні конфліктів. Тому саме через 
демократію, через активну пози
цію учасників громадянського 
суспільства (різні асоціації, гро
мадські організації, профспілки і 
т. ін.) громадяни зможуть відкри
то і постійно вести спілкування на 
принципах партнерства, брати 
участь у прийнятті управлінських 
рішень, які впливають на життя, 
добробут людей, а також контро
лювати владу всіх рівнів.

Ми намагаємося в Славутичі 
відпрацьовувати модель грома
дянського суспільства, про це го
ворить і діяльність громадської 
ради з розвитку міста, команди із 
40 депутатів міської ради. Останнє 
сесійне засідання проводилось 
спільно з депутатами молодіжної 
ради, яких теж обрано 40 чоловік. 
Відбулася принципова розмова на 
рівні поколінь, яка засвідчила, що 
в тісній співпраці можна розуміти 
один одного і діяти на користь Сла
вутича. Так розпочинається реалі
зація всього того, що відноситься 
до поняття “місцева демократія”.

—  На порозі новий, 2003 
рік. Звісно, щоб успішно про

жити його, треба проаналізу
вати рік минулий.

— Ми можемо сказати, що 
2002-й — це був черговий рік ви- 
живання після дострокового  
зняття Чорнобильської АЕС з ек
сплуатації.

Я хотів би привітати славутчан 
з тими здобутками, які були в 2002 
році. Це, перш за все, введений в 
експлуатацію в березні 34-квартир- 
ний будинок і той обсяг робіт, що 
вже виконаний по 160-квартирній 
новобудові.

Славутич першим повністю 
провів муніципальну реформу. 
Нам вдалося добитися прийнят
тя Закону України “Про передачу 
об’єктів права державної та кому
нальної власності”, в якому прак
тично узаконили комунальну 
власність у самому повному об
сязі. Це дало змогу мати промис
лові площі під реалізацію проектів 
СЕЗ “Славутич”.

В результаті реалізації моделі 
економічної політики розвитку 
міста маємо такі результати, які 
говорять самі за себе:

•  працює 16 суб’єктів СЕЗ 
“Славутич”;

•  залучено інвестиц ій  на 
суму 75 217,92 тис. грн.;

•  завезено та змонтовано 
обладнання та устаткування на 
суму 26 718,40 тис. грн.;

•  закуппено сировини та ма
теріалів для забезпечення вироб
ництва на суму 32 478,12 тис. грн.;

•  створено 470 нових робо
чих місць;

•  реалізовано продукції на 
суму 54 328,30 тис. грн.

Крім того, створено 155 до
даткових робочих місць в рам
ках діяльності Фонду “ЧАЕС- 
Славутич-Розвиток” . Завдяки 
підтримці державного підприєм
ства НАЕК “Енергоатом” працює 
“Атомремонтсервіс”, де зайнято 
вже 650 чоловік.

Подією в економічному житті 
міста є оформлення та продаж 
підприємствам трьох земельних 
ділянок (одна з них в с.Лісному) 
для розвитку виробництва. Із 
Фонду “ЧАЕС-Славутич-Розви- 
ток” придбано нове обладнання 
в кіно-концертний комплекс для 
д е м онстра ц ії к іноф ільм ів . 
В ідремонтовано багато при
міщень, у тому числі “Айнур”, 
“Таллінн” . Ведуться ремонтні 
роботи на залізничному вокзалі. 
Завдяки допомозі “Укрпошти”

найсучаснішим залом для по
треб славутчан стало ниніш
нього року прим іщ ення  
міського вузла зв’язку. Розпо
чав діяти проект “Лаборато
рія малого бізнесу” .

Має перспективи розвитку 
Славутицький центр вищої ос
віти. В ньому вже навчається 
понад 600 студентів. Започат
ковано лінгвістичний факуль
тет Технічного університету 
(КПІ). Саме головне — жодна 
дитяча програма не була зупи
нена — навпаки, розпочалися 
нові, і серед них — “Молодіж
на рада Славутича”. Спільно з 
японським урядом реалізова
но проект “кризового центру” 
для юнацтва.

Знаковою подією мистець
кого та спортивного життя в 
місті є відомий ф естиваль 
“Золота осінь С лавутича” , 
який нинішнього року прово
дився в дев’ятий раз, відкрит
тя шахматного клубу з комп’
ютерною технікою та терито
ріального представництва 
Національного олімпійського 
комітету України.

Головний результат року 
можна прочитати в очах 
дітлахів, котрі до безтями за
кохані в акробатику, теніс, 
спортивні танці, гімнастику, 
футбол... і стали у 2002 році 
учасниками 4 чемпіонатів Ук
раїни та 4 обласних змагань, 
проведених в місті. Це все 
зроблено завдяки натхненній 
праці трудових колективів та 
відданих своїй справі людей.

Грудень повинен увійти в 
історію 2002 року як місяць 
вирішальних рішень з ураху
ванням зміни уряду і форму
вання його на зовсім новій 
політичній основі. І це вселяє 
впевнен ість , що все-таки  
2003 рік буде більш вдалим 
для реал ізац ії проектів , у 
тому числі і міжнародних.

Звісно, що новий рік не буде 
прогулянкою, простою і лег- 
кою. Він знову стане роком бо
ротьби за виживання нашого 
міста, роком віри, надії в те, що 
славутчанам під силу не тільки 
здолати всі проблеми, які є в 
кожного з нас, а й вийти на но
вий якісний рівень життя.

Прийміть мої найщиріші 
побажання міцного здоров’я, 
злагоди, активного творення 
та натхнення, щоб легко пере
живати всі негаразди, які готує 
нам доля.

Щ асливого, мирного і 
багатого нового року!


